



Beslutningsreferat og Protokollat

over styrelsesmødet torsdag den 5. juni 2025 kl. 18.30 på Uffe-Skolen i Tønning

Til stede: Svend Wippich, Nikolaj Stage Jensen, Mats Rosenbaum, Olaf Runz, Troels Kaysen, Björn-Ole Strichau, Andrea Heimrath, Paul Salwik, Lars Kofoed-Jensen, Søren Neess Priisholm, Petra Häder, Daniel Dürkop og konsul Henrik Hansen

Afbud: Philipp Bohk, Thomas Jensen, Moritz Butz, Anne Hahn-Ruempler

Protokolfører: Sabine Oetzmann

Dagsorden åben del:

0. Rundvisning på Uffe-Skolen og tid til spørgsmål
1. Godkendelse af den åbne del af protokollatet fra styrelsesmødet den 29. april 2025
2. Rekruttering til Fællesrådet og aktiv deltagelse i fællesrådsmøderne
3. Suppleringsvalg
4. Erhvervsuddannelser i Sydslesvig
5. Indkomne spørgsmål
Styrelsen giver mulighed for at indsende spørgsmål senest tre dage før mødet. Spørgeren får før mødet tilbagemelding om spørgsmålet tages op på mødet, et senere møde – eller besvares på anden måde. Spontane spørgsmål kan som udgangspunkt ikke behandles.
6. Meddelelser – herunder evt. nyt fra udvalg og det sydslesvigske forum
7. Eventuelt.

Paul Salwik bød velkommen.

Nikolaj Stage Jensen valgtes som ordstyrer.

0. Rundvisning på Uffe-Skolen og tid til spørgsmål

Protokol:

Skoleleder Göran Rust informerede under rundvisningen om det gode samarbejde med daginstitutionen, tiltag og arrangementer i løbet af året og klasseopdelingen.

1. Godkendelse af den åbne del af protokollatet fra styrelsesmødet den 29. april 2025

Punkt til beslutning

Direktionen indstiller

- at protokollen godkendes

Beslutning Styrelsen 05.06.25:

Styrelsen godkendte den udsendte protokol.

2. Rekruttering til Fællesrådet og aktiv deltagelse i fællesrådsmøderne

Punkt til drøftelse og evt. beslutning

Sagsansvarlig: Formandskabet

Baggrund: Styrelsen har ønsket at drøfte mulige tiltag for at sikre rekruttering til Fællesrådet og fremmøde ved fællesrådsmøderne, idet der næste forår er valg. Styrelsesmedlemmerne opfordres til at komme med tanker og forslag under dette punkt.

Formandskabet indstiller

- at punktet drøftes og at der evt. træffes beslutning om særlige tiltag.

Beslutning Styrelsen 05.06.25:

Styrelsen blev enige om, at fortsætte drøftelsen af emnet på det kommende klausurmøde.

Protokol:

Troels Kaysen orienterede om, at formandskabet har talt om det og tænkt over, hvad vi kan gøre bedre, så vi får flere aktive. Vi har nu muligheden for at påvirke i forbindelse med valget forår 2026.

Paul Salwik supplerede med, at han synes det er fint, at Styrelsen har mulighed for at drøfte det i så god tid. Han foreslog at tage emnet op som en workshop på det kommende fællesrådsmøde, hvor betydningen af valg til Fællesrådet kunne indgå.

Nikolaj Stage Jensen havde fra et fællesrådsmedlem hørt, at dagsordenspunkterne er meget tunge. Vedkommende har ikke forudsætninger til fx økonomi og vil hellere forholde sig til pædagogiske tiltag. Nikolaj Stage Jensen synes det er svært at gøre det attraktivt.

Svend Wippich foreslog at gøre det mere systematisk ved fx at spørge fællesrådsmedlemmerne, hvorfor de kommer og hvorfor ikke. Skoleforeningens struktur er svært at gennemskue for mange. Måske kunne videoer fremstilles og lægges på hjemmesiden.

Troels Kaysen mente, at Styrelsen skal sætte ind specifikt allerede nu, måske også i form af introduktionsdage. Specielt forældre fra dagtilbud føler ofte de ikke kommer med, og vi burde give dem mere viden.

Andrea Heimrath syntes, at udfordringen også er den, at der kun afholdes to regionale møder om året. Det er næsten for lidt til alle informationer. En workshop på fællesrådsmødet kunne resultere i for mange meninger. Styrelsen er også fællesrådsmedlemmer og det er os, der skal komme med forandringer og os, der skal agere mere som kontaktperson.

Nikolaj Stage Jensen foreslog at sende info ud til fællesrådsmedlemmerne efter styrelsesmøderne, så de føler mere ejerskab.

Paul Salwik mente, at fællesrådsmedlemmerne kunne spørges, om de har brug for flere regionale møder og måske vil det være en ide med en start-up-dag. I hans distrikt afholdes flere uformelle møder i løbet af året, hvor man kommer tæt på hinanden.

Henrik Hansen tror, at det personlige møde med kredsene overgår ikke noget. Han spurgte, om det kunne være en ide at lave en video og lægge den ud. Den er personlig og let at fordøje.

Troels Kaysen mente, at der skal tages hånd om de nye fællesrådsmedlemmer fra starten og derved ryste dem sammen.

Daniel Dürkop foreslog, at han og formandskabet sætter sig sammen for at lave strategiske overvejelser ud fra det, der blev sagt her i dag og komme med et udspil efter sommerferien.

3. Suppleringsvalg

Punkt til beslutning

Sagsansvarlig: Lars Kofoed

Baggrund: I vore vedtægter nævnes suppleringsvalg, hvis et fællesrådsmedlem af den ene eller anden grund forlader sin post, og der ikke er en suppleant, der kan overtage posten. Men der er ikke

en beskrivelse af fremgangsmåden – og dermed ikke noget svar på, hvem der skal igangsætte processen. Vi lægger derfor op til en beslutning om fremgangsmåde, når en plads i Fællesrådet bliver ledig, nemlig at Styrelsen beslutter en stående henstilling og bemyndigelse til valgdistrikterne, om hurtigst muligt at foretage suppleringsvalg, såfremt der opstår ledige pladser i Fællesrådet. Det er – som ved fællesrådsvalg – skolelederen i valgdistriktet, som tager initiativ til at indkalde alle valgdistriktets forældre til suppleringsvalg. Suppleringsvalget kan godt forbindes med et andet arrangement ved en af distriktets institutioner, men det er vigtigt at alle forældre, uanset institution, indkaldes.

Formandskabet indstiller
- at forslaget godkendes.

Beslutning Styrelsen 05.06.25:

Styrelsen godkendte forslaget med den tilføjelse, at det skal skrives ind i forretningsordenen.

Protokol:

Lars Kofoed informerede om, at emnet opstod, fordi en skoleleder spurgte, hvem der er bemyndiget til at indkalde til et suppleringsvalg. Styrelsen må være øverste myndighed mellem fællesrådsmøderne og kan bemyndige, at det er skolelederen, der indkalder.

Troels Kaysen bemærkede, at det senere også skal fastholdes i forretningsordenen.

Andrea Heimrath sagde, at det klart skal meldes ud til lederne.

4. Erhvervsuddannelser i Sydslesvig

Punkt til orientering

Sagsansvarlig: Søren Neess Priisholm

Baggrund: En bemærkning i en vedtagelse i Folketinget, der taler om, at det skal undersøges, om der kan tilbydes dansk erhvervsuddannelse i Sydslesvig har ført til en mediehistorie om snarlig oprettelse af en sådan på Duborg-Skolen i Flensborg. Det er rigtigt, at mulighederne – i forlængelse af et mangeårigt styrelsesønske om at kunne udbyde andre uddannelser efter endt skolepligt end alment gymnasium – nu undersøges, men arbejdet er i et meget tidligt stadie, hvor der ikke foreligger hverken konkrete planer eller økonomiske analyser. Disse er naturligvis nødvendige før Styrelsen kan træffe afgørelse om evt. oprettelse. Formålet med punktet er derfor blot en kort orientering om status.

Direktionen indstiller
- at orienteringen tages til efterretning.

Beslutning Styrelsen 05.06.25:

Styrelsen tog orienteringen til efterretning.

Protokol:

Søren Neess Priisholm orienterede om, at Skolekontoret arbejder bredt på at styrke arbejdet i forhold til erhvervsuddannelsen. Duborg-Skolens rektor, Heino Aggedam, og generalkonsul Annette Lind havde en løs snak herom tilbage i sommer 2024. Senere på året blev det konkretiseret og i september 2024 blev der sendt brev til Undervisningsministeriet med ønsket om at støtte op om et sådant tiltag og i givet fald hjælpe med den videre proces. I december 2024 bringes Mette Lorentzen fra IHK i spil og i februar 2025 afholdes et møde med repræsentanter fra IHK, HLA Handelsskole og Jette Waldinger-Thiering fra SSW. I marts 2025 bliver Skolekontoret kontaktet af en medarbejder ved Undervisningsministeriet, der meddeler, at de nok skal komme med noget. Helt tilfældigt erfarer vi i maj 2025, at der er indgået en aftale mellem regeringen og flere af Folketingets partier. Af aftalen fremgår, at det skal afdækkes, om mindretalsgymnasier i Sydslesvig kan oprette udbud af danske erhvervsuddannelser til det danske mindretal.

Herefter blev Søren Neess Priisholm kontaktet af DR Nyheder der bad om et interview. I interviewet siger han klart, at vi ikke er særlig langt i processen og tidligst kan forvente en opstart i skoleåret 26/27.

Status pt. er, at der ingen finansiering er til en eventuel opstart af en erhvervsuddannelse på Duborg-Skolen. Der tænkes kun en opstart i et forsøg i første omgang. Skolekontoret er ved at udarbejde en undersøgelse blandt børn og forældre, som kunne være mulige kandidater til at starte op på en kontoruddannelse.

Nikolaj Stage Jensen bemærkede, at den danske og den tyske uddannelse er meget forskellige.

Søren Neess Priisholm svarede, at de af den grund har IHK med i spil, da de kan godkende de eksamener, der skal godkendes.

Olaf Runz takkede for orienteringen og spurgte, om der er kontakt til Kiel.

Søren Neess Priisholm svarede, at det er der ikke endnu. Hvis det lykkes med en permanent ordning kan vi understøtte de unge, der ikke opnår en ESA.

Lars Kofoed supplerede med, at vi tror på god mindretalspolitisk understøttelse fra SSW.

5. Indkomne spørgsmål

Lars Kofoed meddelte, at der er indgået et spørgsmål, som først kan behandles på det kommende styrelsesmøde, da det kræver et større forarbejde. Styrelsen er blevet orienteret herom.

6. Meddelelser – herunder evt. nyt fra udvalg og det sydslesvigske forum

Punkt til orientering

Sagsansvarlig: Lars Kofoed

Direktionen indstiller

- at orienteringen tages til efterretning

Beslutning Styrelsen 05.06.25:

Styrelsen tog orienteringen til efterretning.

Protokol:

Lars Kofoed meddelte, at de første møder i udvalget for nye samarbejdsrådsregler har fundet sted og at det næste møde afholdes den 18. juni.

Lars Kofoed meddelte, at der muligvis afholdes et forum-møde i juli måned.

Daniel Dürkop takkede de styrelsesmedlemmer, der aktivt deltog i de fem forskellige friluftsmøder. Det gik fint alle steder og de var godt besøgt.

Lars Kofoed sagde, at man på SSFs evalueringsmøde vil bringe ind, at vi opfordrer til så mange samarbejder som muligt og at Skoleforeningen gerne vil samarbejde.

7. Eventuelt

Der var ingen ordmeldinger til dette punkt.

Formanden lukkede den åbne del af mødet.